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dirshu@dirshu.co.il :להצטרפות לקבלת הפותח בכל יום במייל

אחרי שמונה שנים של מסירת שיעורי הדף היומי ב'דרשו', הרב אליהו אורנשטיין שליט"א 
חושף בשיחה מרתקת עם משה הרמן את הסודות הקטנים שמאחורי הקלעים 

מוסר  שאתה  שבגלל  או   ? הזה  המחייב  עם  מתמודדים  איך 
שיעור כל יום זה יותר קל?

דבר  הוא  הוא,  הזה  טוב, המחייב  הוא  הזה  וגם, המחייב  גם 
אין ספק  אבל  צומח מהמחייבים,  הבן אדם  בסוף  בסוף,  שבונה 
ב"ה אשרינו שזה,  יולד  לעמל  אדם  ו…  רציני  עול  זה  עול,  שזה 
שזכינו שזה העמל. כל אדם נופל בסוף לאיזה מחייב ואם זה דרך 

דברים קדושים אז אדרבה.

נטו לדבר למצלמה זה עידן חדש, זה משהו שכנראה גם לא 
חשבו עליו וגם הוא כנראה קשה מאד.

האמת היא שזה מאד מאד מתיש. ז"א אני באופן עקרוני לא 
יכול לשבת ולהקליט יותר משני שיעורים, שלוש שיעורים גג. כיון 
שאין לך את התחושה של הקהל וזה, זה פשוט בא נסחף לתוך 
כשאני  יכול,  אני  יותר,  הרבה  מתיש  זה  זהו.  אבל  מתלהב  הדף 
שעות  שלוש  וגם  שעתיים  לשבת  יכול  אני  לקהל  שיעור  נותן 

הכל בסדר. אבל פה זה… שלוש שיעורים זה מקסימום שאפשר 
לעשות ברצף. זה מאד מתיש אבל אח"כ כשאתה שומע תגובות 
ותמיד גם הקב"ה שולח אותם בזמן. כשיש תקופות שאני מתחיל 
להתעייף, ואומר לא יודע שומעים לא שומעים, פתאום אני פוגש 
למשל,  היום  מקום,  באיזה  נסעתי  בדיוק  "תשמע  מישהו  איזה 
היום הזה הייתי בניחום אבלים. לא יודע אם זה מתאים לציבור, 

אתה תחליט.
הייתי בניחום אבלים היום, נפטר בשבת ל"ע איזה ידיד טוב 
קצת,  לשבת  באתי  לשם  באתי  אז  כהן-רוזובסקי.  ישראל  שלי, 
כל  בעלי  אמרה?  האלמנה  מה  אז  אשתו,  את  מכירה  גם  אשתי 
אצלנו  ככבו  היום  כל  שלך,  השיעורים  אותך,  שומע  היה  היום 
בבית. אז, אני תמיד שומע מאנשים, והקב"ה שולח את זה בזמן 

כשצריכים איזה חיזוק, אז, אז בעצם מגיע.
אני יודע להגיד לך, שצופים ושמאזינים, וצופים בשיעור שלך 
זה בטח  יכול להראות לך את הנתונים,  ביום, אלפי אנשים, אני 

"זה התחיל בערך לפני עשר שנים, ניגש אלי יהודי 
ואמר לי: מה דעתך, אולי תתחיל לתת שיעור דף 
היומי? אמרתי לו: תן לי לחשוב. למחרת בבוקר 

אני בא לבית הכנסת ורואה שלט ענק..."

חדשות דרשו
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יוצר אינטרקציה כל הזמן שאנשים מכירים אותך, מזהים אותך
כן אבל היום איפה אני מסתובב, בעיקר פה בשכונה בין כך 
אנשים מכירים אותי, אבל גם פה, גם פה, הנה אתמול התקשרתי 
לאדם אחד שקבוע מגיע אלינו לשיעור וכל השנה האחרונה הוא 
לא הגיע, מאז הקורונה הוא לא גר בשכונה, הוא אומר לי תשמע 
ר' אליהו אני אמנם לא מגיע בפועל אבל אין יום שאני לא שומע 
אותך שלוש פעמים ביום. אמרתי לו זה לא תירוץ. אבל בכל אופן 

כן, זה היה אתמול. אתמול.

כמובן  מצליח?  כך  כל  שלך  השיעור  למה  פעם  אולי  חשבת 
שאני יודע שב"ה מידת הענווה טבועה בך? אבל אולי תוכל לגלות 

את הסוד?
אני  מידי  יותר  אחשוב  אני  שאם  היא  האמת  יודע,  לא  אני 
אתחיל לפחד, זה לא פשוט. כי כשאני מתבונן בזה זה אחריות לא 
פשוטה, אחריות רצינית מאד, וצריך תמיד לדייק בדברים, ואתה 
לא לומד את הדף טוב טוב, אסור להקליט, שזה לא יצא מלאכת 
ה' רמיה, אבל  אם אתה שואל אותי למה זה מצליח? אני חושב 
ילמדו עם השיעור שלי דף,  בגלל ש… אני לא מתכוון שאנשים 
ללמוד  מי שרוצה  ללימוד.  לא תחליף  זה  ללימוד  נועד  לא  הוא 
דף היומי טוב ברצינות צריך להתיישב על הספר וללמוד לפחות 
וחצי אם הוא רוצה קצת להרחיב זה שעתיים, אלא  שעה-שעה 

מה, זה נותן לו את השלד של הסוגיא.
ז"א אם יש הרבה אנשים שהתקשרו אלי ואומרים שהם לפני 
שהם לומדים את הדף הם שומעים אותי אז הם קלטו פחות 
או יותר את הצורה של הסוגיא ואז הם מתיישבים ללמוד, או 
להיפך יש כאלה שחוזרים איתי. יש פה יהודי הוא עובד בבנק, 
גומר  שאני  אחרי  היומי  הדף  לומד  יום  כל  אני  לי  אומר  הוא 
טוב  יודע אם הבנתי  אני  פותח את השיעור שלך,  אני  ללמוד, 
או לא, ואני חוזר איתך. יש כאלה שלא לומדים איתי אבל מידי 
אז בשביל  יכלו  לא  להגיע לשיעור,  יכלו  לא  נתקעו,  פעם הם 
להשלים, בשביל להחזיק בן אדם בפער. יש אצלי בשיעור שלי 
שנסע  יהודי  יש  עכשיו  לחו"ל.  טסים  שהרבה  אנשים,  הרבה 
שבועיים  כבר  הוא  בסגר  שם  ונתקע  צדיקים  לקברי  למרוקו 
שמה, אז יש לו רצף. הוא יכול לשמר לעצמו את הקביעות שלו, 
זה המעלה הגדולה. פעם פגשתי את… פגש אותי יונתן רזאל, 
הוא בא אמר לי: תשמע, אני לא שומע דף היומי וזה אבל אני 
נוסע לפעמים למקומות כל כך מרוחקים שאין איפה ללמוד אז 
פתאום מצאתי אותך, אני יכול לשבת ולהיות בקצב עם כולם, 
אם  גם  היכולת  את  להם  יש  אדם  שבני  הגדולה  המעלה  זה 
לא למדת כמו שאתה רגיל כל יום, אבל אתה לא מפספס את 
לכן אנחנו  גדול.  זה פלוס  הרכבת, אתה נשאר על האוטובוס. 
באמת לא קוראים רש"י, אין כזה דבר. ללמוד סוגיא בלי רש"י 
אם היה רואים אותנו רבנים, דור קודם היו זורקים עלינו אבנים, 
מה זה גמרא בלי רש"י? אבל זה, זה נועד למי שרוצה לשמור. 

לשמור על תמצית הדף.

למרות שאתה משלב באופן טבעי את הרש"י
ודאי, עד כמה כן, אבל זה אסור. מי שרוצה ללמוד גמרא, צריך 
ללמוד רש"י. אבל, בסדר כדי לתת שיעור לאנשים, להחזיק את 
יש לו זמן להתפנות ולשבת. יש  וגם לא כל אחד  עצמם בקצב, 
אנשים שאני יודע שהם גרים, אנשים גרים בשומרון, גרים בכוכב 
יעקב, אין להם זמן, אנשים עובדים כל היום. אלא מה, ברכב הם 
יכולים לשים את השיעור ועד שהם הגיעו לעבודה הם עברו דף, 
הם חוזרים אח"כ הביתה בערב הם עושים על זה חזרה. אז בסדר, 
אדם כזה. מה תגיד לו שב תלמד עם ספר אחרת לא תלמד? קודם 

כל צריך ללמוד. אח"כ להרחיב.

האנשים מדברים איתך בסוף נכון? מוצאים את הטלפון שלך
זה גם קורה, האמת היא שאני היום עסוק לגמרי מעל הראש 
בפני  פרשה  עוד  שזה  שזה,  התלמידים  הבחורים,  עם  בישיבה 
בחורים  מקבלים  בישיבה  היום  אנחנו  גיליתי.  גם  אבל  עצמה, 
בהם  תומך  שמאד  הדבר  ומה  אחרות,  מישיבות  נפלטו  שפשוט 
ועוזר להם להחזיק, זה זה שלומדים גמרא עם הספק. זה שיש 
להם לימוד גמרא עם הספק מאד מאד בונה אותם. מאד מחבר 
אותם בחזרה למקום של היראת שמים, של המצוות. זה טוב, זה 

סוגיא להאריך בפני עצמה

ולהזדרז  ללמוד  שאפשר  הזה  הרעיון  באמת  מגיע  מאיפה 
ולמהר בלימוד ואם לא תבין עכשיו תבין פעם אחרת, מאיפה זה 

מגיע?
רבי נחמן מברסלב הרבה דיבר על זה שאדם צריך הספק. אדם 
צריך הספק לעבור, לעבור, לפעמים אדם לומד מסכת יש לו הרבה 
לומד  הוא  אז  הבין  לא  שהוא  דברים  הרבה  הבין,  שהוא  דברים 
לו עוד לומד עוד לומד עד  נופל  יותר  זה  נוספת  עוד פעם, פעם 
שהאסימון נופל ומתיישב על הלב. זה דברי תורה תמיד יש בהם 
יש בה  כמו שחז"ל אומרים כמו התאנה שכמה שמוצצים אותה 
דבש. כמו השד של התינוק תמיד כשהוא מוצץ הוא מוצא חלב זה 
דברי תורה, כל פעם ופעם שאתה לומד זה יותר מתבהר יותר ברור.

הרכבת,  על  להשאר  שרוצים  לאנשים  להגיד  יכול  אתה  מה 
לסיום  הסיום,  לקו  יחד  ולהגיע  איתך שבע שנים  רוצים להשאר 

הש"ס?.
אני יכול להגיד המלצה מאד גדולה שאני ראיתי שמי שלוקח 
אותה מרוויח. הגמרא במסכת ברכות אומרת: "מה דין יהודי שלא 
התפלל תפילה אחת, למשל אדם נאנס ולא התפלל שחרית. אז 
בתפילת מנחה הוא משלים, מתפלל שתיים. עכשיו מה הדין, האם 
את התפילה הראשונה הוא קודם כל ישלים את שחרית שהוא לא 
התפלל ואח"כ יתפלל מנחה או להיפך, אז הגמרא פוסקת שדבר 
ראשון עכשיו זמן מנחה תתפלל מנחה, גמרת מנחה, תפילה שניה 
שלך תהיה תפילת השלמה. כך גם בדף היומי. אם בן אדם לא 
היה אתמול, לא למד את הדף של אתמול אז הוא אומר קודם כל 
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נשלים את של אתמול אז אני אומר לו אתה לא תשלים את של 
אתמול וגם לא תלמד את של היום ומחר יהיה לו פער של יומיים 
וככה זה מצטבר. אדם צריך להתרגל דבר ראשון יש לי רבע שעה 
אני לומד את הדף של היום. השלמות, תקח לך דף תרשום שם 

באיזה פינקס שלך איזה דפים אתה צריך להשלים.
יכול לרשום על הכרך הראשון של הגמרא תרשום על  אתה 
העמוד הראשון חסר לי דף זה, יהיה לך זמן תשלים, לא יהיה לך 
מאבדים  לא  הם  אז  לזה,  מתרגלים  כשאנשים  תשלים.  אל  זמן 
את החשק. בן אדם שיודע שיש לו חור של עשרים דף הוא כבר 
עומד  שלם  הר  הר,  כאילו  לו  נדמה  כבר  זה  ללמוד.  מסוגל  לא 
לו על הראש. לא. אתה תתעכב וזה מה שרבי מאיר שפירא היה 
אומר, זה הרעיון של הדף. הדף הזה שאיתו אתה חוצה את הים 
רק דף אחד. כל יום את הדף של היום. בלי השלמות. כמובן מי 
שמצליח, וזוכה להשלים אז אשרי לו וטוב, ודרך אגב, מי שסיים 
מסכת וחסר לו כמה דפים באמצע מותר, הוא יכול לעשות סיום. 
יש תשובה מפורטת בשו"ת בצל החכמה הוא אומר שם באריכות 
יכול  הוא  חורים  וכמה  לו מסכת למרות שיש כמה  שאדם שיש 
הסיום מסכת,  קדיש של  להגיד  יכול  הוא  סיום,  סעודת  לעשות 
ולעשות סעודה ולהזמין את כל הקהל ויוצא בזה בתענית בכורות 
גם כי יש לו את שמחת השלמות. גם מי שלמד את כל המסכת 
הרי יש לנו חורים, כמה חורים יש לנו, כמה נקודות לא הבנו, וכמה 

תוספותים כן הבנו ולא הבנו, ולא הבנו. אז ממילא…

מפעם ראשונה לשניה, זה נהיה קצת יותר קל? או שזה עדיין, 
זה תהליך למידה מחדש?

אין חכמות, אני כל פעם מכין את החומר מחדש. כמובן שככל 
שאתה עובר עוד פעם, עוד פעם אז הסוגיות כבר יותר בהירות. גם 
אני זוכר הקשרים מסוגיות אחרות, למשל עכשיו אנחנו לומדים 
מקבילות  שממש  זבחים  ממסכת  סוגיות  הרבה  יש  כן,  פסחים, 
ודומות. זה ודאי שזה אחרת. אבל… אבל עדין צריך להכין כל פעם 

מחדש. אין משחקים.

איך אתה מתמודד? כשאתה מגיע למצב שצריך שלושה ארבעה 
שיעורים קדימה

אנחנו יש לנו מזל אחד שארגון דרשו תובע שזה יהיה שבוע 
חודש  להיות  שמח  הייתי  אני  אבל  המינמלי.  הקצב  זה  מראש, 
מראש אבל מה אנשים רוצים שאנחנו נביא חומר לא מוכן? לא 
ערוך? צריך לשבת על זה, אתה לא יכול גם אחרי שלמדתי דף, 
אני לא יכול לבוא להקליט אותו, צריך קצת להספג צריך מחר עוד 
פעם לעבור עליו עוד פעם. אין חומר שאני לא עובר עליו בשבת. 

ככה עוד פעם, ולראות שאני…. כן.

מה אתם עושים עם מצב שצריך פתאום להשלים ככה הרבה 
דפים או משהו?

אז, כמעט אין, אבל לפני חגים, לפני פסח לפני סוכות, לפעמים 

יותר חומר מראש אז צריכים  יש תקופות כאלו שחייבים להכין 
להתבטל, מה שנקרא להסתגר בחדר יומיים שלושה.

פעם אמרת לי פגשת איזה מישהו יהודי במז'יבוז' שזיהה את 
הקול שלך.

עם  הלכתי  הלילה.  באמצע  הייתי  הלילה  באמצע  היה  זה 
קבוצת אנשים, בבית ה… יש שם הכנסת אורחים זה היה בליל 
אני  אז  הצום.  לפני  מרק  שם  לאכול  רצו  כולם  אז  גדליה,  צום 
הלכתי עם הילד. קראתי לבן שלי, פתאום מישהו מסתובב אומר 
שלו,  מהאוזניים  אוזניות  מוציא  אורנשטיין.  הרב  אתה  מה?  לי 
אתה  איך  לו  אמרתי  פה,  שומע  אני  מה  תראה  לי תשמע  אומר 
שומע? הוא אומר לי לפני שטסתי הורדתי שיעורים, זה כבר היה 

לפני, סיפור לפני חמש- שש שנים לפחות. כן.
אבל יש דבר מאד חשוב שאני גם שמעתי אותו פעם מיהודי 
שהלימוד  שצריכים  נכון,  דבר  זה  עליו  מתלבט  פעם  מדי  שאני 
אגיד,  אני  איך  ה…  מתוך  יהיה  שהוא  יהיה,  שהוא  אכפת.  יהיה 
קשה.  יהיה  שזה  יכאב,  שזה  הגמרא  של  קושיה  לומד  כשאתה 
עם  לחוות  לחוות,  יתרץ.  באמת  שזה  אז  תירוץ  לומד  כשאתה 
הגמרא את המהלך שלה, להכנס לרגש של הסוגיא. זה דבר גם כן 

מאד מאד חשוב. גם עוזר לזיכרון.

תמיד  ולא  להחזיק  רוצים  והם  אותך  רואים  שיעור  מגידי 
מחזיקים. איך אפשר באמת להיצמד לשיעור קבוע למשך 7 שנים? 
למגידי שיעורים אני יכול לתת המלצה. אני יודע שיש הרבה 
מגידי שיעורים שהם משקיעים, רוצים, פותחים שיעור וסתם דרך 
שיתפוס  פשוט  שטייגען  לעשות  שרוצה  אברך  לכל  כדאי  אגב, 
איזה יהודי אחד בבית הכנסת שני יהודים, קח לך איזה שלושה 
אנשים ותתחיל שיעור. וזה יכול לצמוח ולגדול. אבל מה הבסיס, 
מה העצה, שאני יכול לתת למגיד שיעור דף היומי, אין דבר כזה 
לבוא לשיעור בלי שהכנת אותו. ויש הרבה מגידי שיעורים שהם 
לשיעור  שוטנשטיין  עם  באים  הם  ואז  עסוקים  והם  טרודים, 
והם מתחילים לגמגם וזה סוגר את השיעור. ממש, ראיתי הרבה 
מגידי שיעורים ככה. אלו שבאים מוכנים רהוטים, אתה לא צריך 
יותר מידי מעבר לסוגיא אבל לפחות את הסוגיא עצמה.  להכין 
ויש  גדל,  השיעור  מצליחים  הם  אז  ברור,  יהיה  בגמרא  שהרצף 
ענין לאנשים. ואלה שלא, אז זה מתנוון. ועצה נוספת זה לדאוג 
שלא  מסכת  יש  אם  אני  אין,  סיום.  בכל  חגיגה  יעשה  שהציבור 
עושים סיום אני אומר להם, אני לא ממשיך הלאה אין חכמות. כל 
מסכת צריך לעשות סיום. עכשיו זה זמנים של קורונה, אנחנו לא 

מדברים, אבל זמן נורמלי.
להיות  צריכות  גם  הן  הנשים,  את  להזמין  צריכים  פעם  מידי 
שותפות בזה, לעשות להן גם כן, סיום לנשים של האלה שבאים 
שאומרים  אנשים  כאלה  יש  כוח.  נותן  זה  כח,  נותן  וזה  לשיעור. 
שהם חיים מסיום לסיום, ולא מדבר על כאלה שבאים להשתתף 
בד"כ בשתי דפים לפני הסיום ובשתי דפים אחרי הסיום וזה הישג 
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עצום. אנשים שזוכים ללמוד מכל מסכת את השני דפים הראשונים 
ואחרונים, אז זה כבר הגאון מוילנא אמר מי שמשתתף בסיום כמו 

שלמד את הכל. זה קצת מה שנקרא טיפים למגידי שיעורים.

'אמרי  נוף  איך השיעור שלך התחיל באמת בבית כנסת בהר 
שפר' לפני עשר שנים בערך, כמה?

כזה  משהו  בערך  כן,  כמה,  לפני  בערך  התחיל  שלי  השיעור 
אחד  אדם  אלי  שניגש  היא  זה התחיל? האמת  ואיך  שנים  עשר 
ניגש אלי, דוד צור קוראים לו שיהיה בריא, ושאל אותי פעם אחת 
תגיד לי מה דעתך תתחיל לתת שיעור דף היומי, אמרתי לו תן לי 
לחשוב. למחרת בבוקר, אני בא לבית הכנסת אני רואה שלט ענק 
החל מיום ראשון מתחיל שיעור דף היומי, אמרתי לו מה שמת 
מה  תחליט  עכשיו  ואתה  נמצא  כבר  הפתק  אומר  לא…  פתקים 
לעשות, זהו לא היתה ברירה התחלנו את השיעור, זה התחלה של 
מסכת בכורות, בהתחלה באו כמה מתנדבים כדי לחזק את רוחו 
זה נתפס עד  וזה, אבל לאט לאט ב"ה  של…. של המגיד שיעור 

שיש היום קבוצה גדולה, קבועה.

יש אולי איזשהו סוד אחד, משהו שאפשר להחדיר בבן אדם 
בדיוק כמו שאתה לא מרשה לעצמך להפסיד שום יום או באמרי 
לבן אדם שזה  דיסקט  איך מכניסים  או באולפן של דרשו,  שפר 

חלק מהDNA שלו?
צריך  לא  שהוא  ויבין  יחליט  אדם  שהבן  שברגע  חושב  אני 

להיות עקבי, זה יעזור לו להיות עקבי.
עקביים,  להיות  רוצים  שאנחנו  שלנו,  מהבעיות  אחד  ז"א 
פתאום אנחנו רואים שזה לא עובד, אז אנחנו נופלים לחולשה, 
אז אנחנו אומרים אה, אני לא מסוגל, העקביות בזה לא מתאימה 
אדם  בן  תרפה,  דבר,  כזה  אין  אחרת.  עקביות  מחפשים  ואז  לי 
צריך להרפות אל תהיה עקבי, תלמד תורה. אתה הבנת שהמסלול 
של דף היומי טוב לך, תתעקש כל יום היום אם בקולו תשמעו, 
לא אתמול ולא מחר ולא שלשום, היום וחוזרים על מה שדיברנו 
קודם, את הדף של היום אתה יכול? כמו שהסטייפלר אמר לבן 
אדם אתה לא צריך ללמוד ש"ס אל תלמד כלום, תלמד רק דף 
אחד. גמרת אותו? תלמד רק עוד דף אחד, מי שעושה ככה מצליח. 
אותו דבר בדף היומי, לא לרצות להיות עקבי. פשוט ללמוד, היום 
מסתכל  אתה  פתאום  מחר,  של  את  מחר  ממילא  היום.  של  את 
וואלה, בסוף אני עולה לרכבת. כשאדם כל הזמן  ואומר  אחורה 
בשיעורים  קורה  גם  זה  עקבי,  לא  שהוא  מזה  ונשבר  מחפש 
לבוא  יכלו  לא  שבוע,  לבוא  יכלו  שלא  היומי שאנשים  הדף  של 

שבועיים, אז כבר הם מתביישים, כבר לא נעים להם לבוא,
עזוב  יומיים…  עוד  אבוא,  אני  שבוע  עוד  נו,  אומרים  הם  אז 

אותך מה זה קשור. יש אצלי בשיעור אנשים שיכולים לבוא פעם 
בחודש, וזה חשוב מאד, וזה נכבד מאד. ואשריהם. מי שמצליח 
בחודש  מפעם  נהיה  זה  בסוף  אז  לשיעור,  להכנס  בחודש  פעם 
לפעמיים בחודש מפעמיים לשלוש. ואז פתאום בן אדם מסתכל 
לזה.  כבר קשר  לי  יש  דפים,  חבילת  לי  יש  וואלה  אומר  אחורה 
יודע פחות  כבר  אני  אומרים מסכת פסחים  יודע שאם  כבר  אני 
או יותר שלוש או ארבע נושאים במסכת הזאת, אז הוא מחובר. 
עוד  יהיה  כבר  ודאי  ר"ה  ויש  יותר  יהיה  הוא  אז אח"כ בשקלים 
יותר קל וכו' יש תמיד דפים קשים יותר דפים קלים יותר אסור 
להתבלבל משום דבר. מה שאתה לא מבין, לא תבין, לא נורא אבל 
מה שתבין, כן תבין. צריך לשמוח עם המעט שיש, אם שמחים עם 
מעט אז זה נותן עוד מעט כך אני מרגיש מי שמחפש להיות עקבי 

לא יצליח בחיים, אנחנו לא אנשים פלדה. אה..

המנטורים  כל  יודע  אתה  שאמרת,  מהטיפ  נפעם  ממש  אני 
תמיד אומרים בוא נהפוך אותך לעקבי

זה מאיפה למדתי את זה, זה תורה שרבי נחמן מברסלב אומר 
תורה של "היום אם בקולו תשמעו" הוא מדבר על דור המדבר. 
דור המדבר במה נפלו? כתוב בפסוק הנביא אומר "ארבעים שנה 
אקוט בדור ואומר עם תועי לבב הם והם לא ידעו דרכי" מה עם 
ומה  שלנו,  הבנים  עם  יהיה  מה  במדבר?  נפל  הזמן  כל  ישראל 
החיים  יראה  ואיך  הסתכלו,  ותמיד  ישראל,  לארץ  כשנגיע  יהיה 
הלאה. אל תסתכל. גם רבי נחמן אומר שאדם רוצה להיות עובד 
ה' מה היצר הרע בא ואומר לו, כל החיים שלך תלמד תורה? או 
כל החיים שלך לא תוכל לעשות עבירות. תגיד ליצר לא, לא, לא, 
לא כל החיים רק היום. היום אני חוטף אותו לה' יתברך, היום אם 
בקולו תשמעו. מה יהיה מחר ניתן ליצר, אז מחר אתה מגיע, אתה 
אומר ליצר אתה יודע מה היום זה שלי, מחר ניתן לך, ככה עוד יום 
ועוד יום ועוד יום ואז פתאום פרוטה ופרוטה מצטרפת לחשבון 
גדול. גמרא בבא בתרא: קשקש קשקש פתאום נהיה שריון. זה 
לא נבנה מ… לא בונים שריון, זה רק עוד פעולה ועוד פעולה וזה 

יוצר את העקביות.
אם היו אומרים לי בוא תתחיל, תקליט בדרשו דף היומי ש"ס 
שלם. הייתי אומר לבעל הבית של דרשו מחילה מכבודך, תחפש 
מישהו אחר אני לא יכול. אבל מה אמרנו בוא נתחיל, אז הקלטתי 
רק דף אח"כ עוד דף עוד דף עוד דף, פתאום עברנו מסכת, ועוד 
ועוד דף, מי חלם בכלל, היית אומר לי מראש תעבור ש"ס?  דף 

הייתי אומר לך לא אפשרי בכלל. אז זהו.
יהי רצון שנזכה כולנו לקיים כל מה שאנחנו מתפללים עליו 
כל יום ויום ללמוד וללמד לשמור ולעשות ולקיים ובעיקר הסוף: 

"יחד לבבנו לאהבה וליראה את שמך בס"ד.
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אבולעפיה  חמיס  הקורונה  ממחלת  מת  חדשים  מספר  לפני 
'אבולעפיה'  הוותיקה  המאפיות  רשת  של  בעליה  יפו,  מהעיר 

שהפכה לסמל יפואי.
הסניפים  לסגור את  נהגו במאפייה  ביובל השנים האחרונות 
ולא לגרום לחילול  בפסח כדי לכבד את קהל הלקוחות היהודי 
החג. הכל התחיל ביוזמה של רבי שלמה זלמן שטראובר זצ"ל, 

שהתגורר באותן שנים ליד המאפייה. 
היה זה שנה אחת בערב חג הפסח, עת התקדש היום, ובזמן 
שכל עמך בית ישראל מתכוננים לקבלת תוספת קדושה, השתרך 
ואת  הנעשה,  את  בראותו  אבולעפיה.  מאפיית  בפתח  ארוך  תור 
הרבים הנכשלים בחמץ בפרהסיה, החליט הרב שטראובר לעשות 

מעשה. 
הוא קרא לסעיד אבולעפיה, סבו של חמיס, שהיה אז בעליה 
סעיד  את  שאל  הרב  מפתה.  הצעה  לו  והגיש  המאפייה,  של 
שהרוויחה  הסכום  לו.  ענה  וזה  בפסח,  מרוויחה  המאפייה  כמה 

ימים,  אותם  של  ביפו  דירה  למחיר  זהה  היה  בשבוע,  המאפייה 
אולם הרב שטראובר לא נרתע ולא שב בו מהצעתו הנדיבה. "אני 
אדאג שתקבל את הכסף, אם תסגור את המאפייה בפסח", אמר.

ואכן בשבעת ימי החג סגר סעיד את המאפיה, כשהוא מנצל את 
הזמן לערוך בה שיפוצים, ונהנה ממנוחה וזמן איכות עם המשפחה. 
כך היה מדי שנה, במשך חמש שנים. שבוע לפני חג הפסח הגיע 

הרב שטראובר עם הכסף, וסעיד סגר את המאפייה בפסח. 
אולם בשנה השישית, הקדים סעיד את הרב שטראובר. הוא 
ניגש למפעל הנעליים שברשותו, ואמר לו שמשנה זו ואילך הוא 
קיבלנו  בפסח,  סוגרים  שאנחנו  "מאז  עוד.  לו  לשלם  צריך  אינו 
לסגור  נמשיך  ואילך  ומעתה  השנה,  ימות  בשאר  אדירה  ברכה 

בפסח, גם ללא תשלום", אמר בעליה של המאפיה.
והנכדים המשיכו בגאווה את מסורתו של הסבא,  גם הבנים 

ועד עצם היום הזה המאפיה סגורה בכל ימי הפסח. 
)קול ברמה – בטאונה של רמת אלחנן(

והאם אפשר לתת 'קמחא דפסחא' ממעות מעשר כספים?
וגבאי  דפסחא'?  'קמחא  לחלוקת  מהודרת  היותר  הדרך  מהי 
צדקה שקבל עבור 'קמחא דפסחא' האם יכול לתת בזה שאר צרכי 

החג?
הפסח,  קודם  לעניים  חיטין'  'מעות  נתינת  ההלכה של  עיקר 
לחג.  המצות  את  יאפו  שבהם  לעניין  חיטים  חלוקת  על  נאמרה 
והוסיף המשנ"ב )סי' תכט ס"ק ד( שבמדינותינו המנהג לתת להם 
לטרוח  צריכים  יותר שלא  הנאתן  זה מקרב  ידי  כיון שעל  קמח, 

בטחינת החיטים.
כל  אין  שהרי  ההנאה,  ולקרב  להדר  יותר  שייך  אף  ובזמנינו 
אחד אופה לעצמו אלא ישנם מאפיות שבהם נאפות המצות, ולכך 
דעת הגר"נ קרליץ )חוט שני פסח פ"א ס"ק ב( שיש לתת לעניים 

מעות, והם יקחו בהן מצות. ובספר נהר מצרים )הל' פסח ס"א( 
אפויות,  מצות  לעניים  לחלק  במצרים  נוהגים  היו  כתב, שבזמנו 
נהגו  שכן  וכתב  ובאפיה,  בטחינה  לטפל  להם  הוא  שצער  לפי 

בעיה"ק ירושלים.
הידור נוסף כתב בפתחי תשובה שיש לנהוג בנתינת הקמחא 
דפסחא, שאם העני הוא בר אוריין המדקדק במצוות ורוצה להדר 
ולאכול רק מצה העשויה מקמח שנשמר משעת קצירה, שחייבים 
בשנה  עני שנהג  וכן  דפסחא'.  'קמחא  זה ממעות  לו קמח  לתת 

הקודמת לאכול מצה שמורה דוקא, חייבים לתת לו קמח זה.
ואף שמנהג זה של חלוקת 'קמחא דפסחא' נאמר על מעות 
לחיטים עבור מצות לחג, מכל מקום, הרוצה לקיים מנהג זה באופן 

הסיפור היומי

עניינא דיומא – חודש ניסן

המסורת הזאת החלה כבר לפני יובל שנים, אצל 
הסבא סעיד, בעליה הערבי של מאפיית 'אבולעפיה 
ביפו, ועד היום ממשיכים נכדיו לסגור את כל סניפי 
המאפיה בפסח. מה פשרה של התופעה הזאת?  

מהי הדרך היותר מהודרת לחלוקת 'קמחא 
דפסחא'? וגבאי צדקה שקיבל עבור 'קמחא 
דפסחא' האם יכול לתת בזה שאר צרכי החג?
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המהודר ביותר, דעת הגר"נ קרליץ )שם( שטוב ליתן לעניים אף 
את שאר צורכי החג, שלא הוזכרה נתינת חיטים וקמח אלא משום 
שזו הנתינה המועטת ביותר שיש לעני מה לאכול, ובזה יוצאים 
ידי חובה. ואף גבאי צדקה שקיבלו מעות עבור 'קמחא דפסחא', 
)הליכות שלמה פסח פ"ב ארחות הלכה  אויערבך  דעת הגרש"ז 
הע' 3( שרשאים לתת אותן לעניים גם עבור שאר צורכי החג, כגון 

לצורכי ביגוד וכדו'.

האם אפשר לתת 'קמחא דפסחא' ממעות מעשר כספים?
הביא  כך  לצורך הפסח,  ולחלקן  לעניים  חיטים  לקנות  מנהג 
הרמ"א בתחילת הלכות פסח )סי' תכט סעי' א( ומקור הדין הביא 
המשנ"ב )ס"ק ג( שהוא מנהג קדום מזמן הגמרא והובא דבר זה 

בירושלמי )פ"ק ב"ב סוף ה"ד(.

והאם יש לזה דין צדקה רגיל שאפשר לתתו ממעשר כספים, או 
שהוא חיוב מצוה גמור על כל אחד ואחד, וא"כ אין לתתו מכספי 

מעשר?
דעת הגרש"ז אויערבך )הליכות שלמה פסח פ"ב דבר הלכה 
אות ג( שהואיל ובזמנינו אין סדר גביה קבוע ל'קמחא דפסחא', 
ליתנו מ'מעשר  וגם אין סכום קבוע אותו מחייבים לתת, אפשר 
וכן דעת הגר"נ  ואינו נחשב כפורע חובו בכספי מעשר,  כספים', 
קניבסקי  הגר"ח  דעת  וכן  ב(.  ס"ק  פ"א  פסח  שני  )חוט  קרליץ 

)שאלת רב פ"י סעי' לח( שאפשר לתת מכספי מעשר.
הלכות שכנים  ח"ב  יביעו  )טובך  זילברשטיין  הגר"י  כתב  וכן 
תשובה ל'(, וביאר החילוק בין נתינה זו לעניים ממתנות לאביונים 
הוא  לאביונים,  שמתנות  מפני  מעשר,  ממעות  ליתן  יכול  שאינו 
והוא מדיני שמחת  ליבות העניים,  מיוחדת לשמח  ותקנה  חובה 

דפסחא  קמחא  אבל  סופר[,  בכתב  ]יעויין  לבבות  וקירוב  פורים 
ממעות  ליתנם  שיכול  מסתבר  ולכך  צדקה  ממצות  הוא  שורשה 

מעשר.
שזו  שכיון  כתב,  אכן  קלז(  סי'  )ח"א  הקהתי  שבט  ובשו"ת 
תקנת חז"ל, אם כן אינו יכול לפרוע חובו ממעשר כספים, אמנם 
כפי המנהג כיום שגובים מעות לקמחא דפסחא מכל אחד ואחד, 
לכך רק את שיעור החיוב ]שיש להסתפק כמה הוא[ חייב ליתן 

ממעות חולין והשאר יכול לתת ממעשר כספים.

לעצמם  שמזכים  זה,  כל  על  עין  שמשימים  האנשים  'ואשרי 
ולכל אנשי העיר'

)סי'  המשנ"ב  הביא  דפסחא'  'קמחא  של  המגבית  בחשיבות 
ו(: ואלה המשתמטים עצמם מליתן קמח לעניים, יש  תכט ס"ק 
ישארו  וכשהם  לזה,  נשואות  עניים  ידוע שעיני  והנה  בידם,  עוון 
הגמרא  יודע מה שאמרה  מזה,  עין  יעלים  והוא  וברעבון  בדוחק 

בסנהדרין )לה( עיין שם בפרוש רש"י, והוא גם כעין זה, עכ"ל.
ושם ברש"י )ד"ה כל( כתב על דברי הגמרא שם: ש"כל תענית 
שם,  רש"י  ופירש  דמים",  שופך  כאילו  הצדקה,  את  בו  שמלינין 
שהיו רגילים לחלק צדקה בלילי תענית, והיו עיני העניים נשואות 
רעבים,  העניים  נמצאו  הצדקה,  את  אז  יחלקו  לא  ואם  לכך, 

שנשענו על כך.
יז(  ס"ק  תקכט  )סי'  טוב  יום  בהלכות  המשנ"ב  הביא  עוד 
וכתב:  החג  קודם  העיר  לעניי  וצדקה  מזון  חלוקת  חשיבות  את 
יד  לפשוט  ומתביישים  בעיר  הנמצאים  והנדכאים  'והאומללים 
ולבקש צדקה, שיש מקומות שנהגו שקודם יו"ט הולכים נבוני לב 
לבתי העשירים לקבץ נדבה עבור מרי נפש אלו, ואשרי האנשים 
שמשימים עין על זה, שמזכים לעצמם, ומזכים לכל אנשי העיר'.

לרגל הוצאת ספר 'המפתח' עלו צוות העורכים למעונו של הגאון הגדול רבי שמואל אליעזר שטרן שליט"א, שהינו גם מוותיקי 
מגידי השיעורים ב'דף היומי בהלכה', כדי לשמוע דעת תורה במגוון סוגיות הנוגעות ללימוד ההלכה בתפוצות ישראל

מרדכי גולדמן
ר'  הרה"ג  המהדורה,  עורכי  עלו  המפתח  ספר  הוצאת  לרגל 
נתן  ר'  והרה"ג  בירנצווייג  בנימין  ר'  הרה"ג  ברנשטיין,  אביגדור 
שמואל  רבי  הגדול  הגאון  ההלכה"  "עמוד  של  לביתו  וינגרטן, 
ב"ב, שהנו  ורב מערב העיר  הוראה  גאב"ד שערי  אליעזר שטרן, 
ביקשו  הם  בהלכה'.  היומי  ב'דף  השיעורים  מגידי  מוותיקי  גם 
בהלכה,  היומי  דף  למפעלות  מסירותו  על  לו  להודות  בביקורם 

'ספר המפתח' ולשמוע ממנו דברי חיזוק בעניין  להעניק לו את 
לימוד ההלכה בכלל, ולימוד הלכה בקביעות במסגרת דף היומי 

בהלכה שע"י ארגון דרשו.
הזמן שהוא  על  לרב  להודות  אנו מבקשים  הדברים  בתחילת 
מקדיש לנו לענות על השאלות שעולות מקרב הלומדים והמגידי 
שיעורים בארץ ובעולם, למרות הזמן ועל הטירחה הגדולה בדבר. 
ב"ה יש לנו את הזכות שהרב הוא חלק מהמערך הגדול הזה של 

חדשות דרשו

הגאון הגדול רבי שמואל אליעזר שטרן 
שליט"א, גאב"ד שערי הוראה ורב מערב 

העיר ב"ב: "ספר המפתח יחזק את מהפכת 
לימוד הלכה שהוביל ארגון דרשו"



7 info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יופ ש י א"ד ידר תשם"י | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

מסירת השיעורים להעביר את לימוד ההלכה לכלל.
הגרש"א שטרן:

"זו זכות בשבילי להיות שותף למפעל הנשגב שלכם, שבאמת 
מפיץ תורה בעולם כולו בדרגה הכי גבוהה שיכולה להיות, ואשרי 
הגאון ר' דוד שעומד בראש הפרויקט, ואשריכם אנשי דרשו וכל 
אלה שיש להם יד ועוזרים ומסייעים לעשות את עבודת הקודש 

בצורה נפלאה כ"כ.
"הזכות שלכם גדולה עוד יותר, גם בגלל ה"מוספים וביאורים" 
הוא  השיעור  את  מוסר  כשאני  דרשו.  ע"י  שיו"ל  המשנ"ב  על 
מקבל צורה אחרת, השומעים מחכים לשמוע מה כתוב במוספים 
וביאורים, שמוסיף לכל הלכה את ההיכי תמצי ואת כל השיטות, 

וזה מקבל משמעות אחרת.
שהוביל  הלכה  בלימודי  המהפכה  את  יחזק  המפתח  "ספר 
המקורות  את  לדעת  לרבים  יאפשר  שהוא  כך  ע"י  דרשו,  ארגון 
ההלכתיים של כל הלכה במשנ"ב, ללמוד ולעיין עוד יותר במובאה 

של כל הלכה.
במהלך העבודה על הספר, היו שטענו בשם הגרש"ז, שהמ"ב 
עצמו הוא מפתח להלכות ומה העניין לכאורה במפתח נוסף? מה 

דעתו של הרב בזה?
הגרש"א שטרן:

"לכל זמן ועת לכל חפץ, לכל יצירה חשובה יש את הזמן שבה 
היא אמורה להתגלות ולצאת מן הכוח אל הפועל. אינו נראה כלל 
שיש סיבה מוצדקת להתנגד לרעיון המפתח. כל ספר שמקל על 
ציבור דורשי ה' ומקדשי דבר ה' זו הלכה ברורה, לדעת את הדרך 
ילכון בה והמעשה אשר יעשון. נכון מאד שיש בעבודת המפתח 
עבודה קשה במיוחד למצוא את הניסוח הנכון והמדויק שממצה 
ומגדיר את הנושא הנידון, וכאן באמת נעשתה עבודה יסודית על 

מנת לכתוב כל דבר על אופניו ובמקומו והגדרתו הנכונה.
אלפי  נכללים  שבה  דרשו,  של  המ"ב  שסדרת  מאליו  "מובן 
פסקי הלכה שנוגעים להלכה ולמעשה מחיי היום יום, הגבירו את 
הצריכה לעריכת המפתח שמכיל בקרבו גם את ההלכות שנוספו 

ע"י המפעל העולמי 'דרשו'".
מה דעתו של הרב, מה הביא להצלחה כזו גדולה בהפצת לימוד 

ההלכה במ"ב על ידי דרשו? 
הגרש"א שטרן:

דרשו  ע"י  ההלכה  לימוד  רעיון  של  שההצלחה  סבור  "אני 
נובעת בעיקר מכוונותיו הטהורות של ראש ונשיא הארגון ר' דוד 
ולהרחיב  בישראל  תורה  להפיץ  היא  כוונתם  שכל  עוזריו,  וצוות 

גבולותיה, בכל מקצועות התורה".
ישנה אמרה של הגרש"ז אוירבך, שבשביל להיות למדנים צריך 
ללמוד גמרא ראשונים ואחרונים, אבל בשביל להיות יהודים צריך 
ללמוד מ"ב. מהי הדרך להחדיר לציבור הרחב ולאו דוקא הלומדים, 

על החיוניות שבלימוד ההלכה?
הגרש"א שטרן:

"החיוניות של לימוד ההלכה היא פשוטה וברורה, כי היא ספר 

החיים של כל יהודי ויהודי באשר הוא, ואם אין חייו מושתתים על 
אדני ההלכה הרי התואר יהודי אינו תואם לו".

מה באמת החשיבות בלימוד הקביעות בדף היומי בהלכה, הרי 
בסופו של דבר לא לומדים את הטור ב"י ואת כל הנושאי כלים. 
האם באמת מי שלומד יום יום את הדף היומי בהלכה, יוכל להגיע 

ולהקיף ולדעת את ההלכות הנדרשות והנצרכות לכל יהודי.
הגרש"א שטרן: 

"ראשית צריך לזכור שכל השונה הלכות בכל יום מובטח לו 
שהוא בן עולם הבא, ואין לך הבטחה גדולה מזו. לכן ראוי שכל 
יהודי ילמד לפחות חצי שעה ביום, ויש צורך וחובה גם לחזור על 

הלימוד כדי שלא יבוא לידי שכחה.
להנחיל  הוא  שלו  התפקיד  בהלכה,  היומי  הדף  לזה,  "מעבר 
ללומדי הדף את הבהירות בהלכות. לדעת את הדרך ילכו בה ואת 
של  לעומקה  ירידה  זה  בלימוד  אין  אמנם  יעשון.  אשר  המעשה 
הלכה, אך עם כל זה מגיד השיעור נותן לשומעי לקחו מושג רחב 
בידיעת ההלכה, עם ההיקף של פסקי מרנן ורבנן גדולי האחרונים 

בכדי להרחיב את היריעה בטוב טעם ודעת.
הטור  עם  הסוגיות  את  ללמוד  בידו  שמתאפשר  מי  "כמובן 
יותר מושלם. אבל לא כל אחד  והב"י, ברור שהלימוד הזה הוא 
מסוגל לזה, לא כל אחד יש לו את הזמן לזה, לכן הלימוד הזה 
את  לדעת  הלומדים  עיני  את  מאיר  בהלכה  היומי  בדף  הקבוע 

ההלכות, עם הטעמה נוספת של הפסקים הנלווים אליה".
לאנשים  שיעורים  מוסרים  שלנו  שיעורים  מהמגידי  חלק 
שרחוקים מעולם התורה, מה צריכה להיות הדרך שבה הם ניגשים 
לעניין, האם להתמקד בהלכות הנוגעות למעשה או גם על שיטות 

ופרטי הלכה שלא נוגעים למעשה?
הגרש"א שטרן: 

"קודם כל, כל מגיד שיעור צריך להיות קרוב ללומדי השיעור, 
יותר מקושר  לא רק לומר את השיעור וללכת, הוא צריך להיות 
לעודד  אותם  לחזק  יכול  שיעור  המגיד  פעמים  הרבה  כי  איתם, 
יכול  הזה  והקשר  שונות,  בעיות  לפעמים  יש  אחד  לכל  אותם, 

לגרום להרבה הרבה תועלת לאלה שבאים לשיעור. 
"בעבר גם שאלו אולי על מגידי שיעורים שמוסרים שיעורים 
מיוחדת מצד המגיד  יש חשיבות  גם במקרים האלו  כלא,  בבתי 
שיעור להקרין אליהם אורה ושמחה, להראות להם כמה מאושרים 
הם יכולים להיות בזה שיחיו על ברכי התורה והאמונה, העבודה 
של המגיד שיעור במקומות החשוכים האלה היא עבודה נשגבה 
שאין כדוגמתה, וצריך המגיד שיעור להשתדל בכל יכולתו להאיר 
להם פנים, לחזק אותם, להחיות שבורי לב דכאי רוח, זה מדתו 

של הקב"ה ואנחנו חייבים להדבק במידותיו.
"לגבי השאלה מה עדיף, התשובה היא אחוז בזה וגם מזה אל 
תנח ידיך, המגיד שיעור צריך באמת להתאים ולמצוא את הדברים 
ומקשרים  אותם  ומושכים  אותם  שמגרים  והמרתקים  הנעימים 
פסקי  ידיעות,  להם  להנחיל  בבד  ובד  ללימוד,  חזק  יותר  אותם 
הלכות, כדי שזה ישמש אותם להלכה למעשה. אי אפשר לוותר 
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על אף אחד משני החלקים האלה, שניהם צריכים להיות במידה 
גדושה.

איך מעבירים את השיעורים לבני עדות המזרח, שלא נוקטים 
בהלכה למעשה כמו המשנה ברורה?

הגרש"א שטרן:
"יש להם יש תועלת רבה למרות שהם לא נוהגים בכל הדברים 
לפי המשנ"ב, אם כי המגיד שיעור צריך באמת לציין שלבני ספרד 
הפסיקה היא שונה, זאת אומרת הוא לא יכול להתעלם, ברגע שיש 
לו בציבור שלו ג"כ מספר של בני ספרד שנוהגים כמנהג המחבר, 
ולומר שלמרות שהמשנה ברורה  אז הוא בהחלט צריך להדגיש 
מכריע כפי הרמ"א והפוסקים שנוקטים בשיטה הזאת, אבל צריך 
שונה  הלכה  פסק  להם  יש  הספרדים  שאחינו  ולהזכיר  להדגיש 

ועליהם לנהוג כמנהג אבותיהם ורבותיהם".
פעמים  שהרבה  שואלים,  שיעורים  שמוסרים  שיעורים  מגידי 
רואים - בפרט מי שלומד משנה ברורה דרשו עם ביאורים ומוספים 
מחלוקת  יש  ברורה  המשנה  של  ההכרעה  למרות  נושא,  שבכל   -
בין פוסקים האחרונים מה לעשות. ורבים שואלים בשיעורים איך 

צריך לנהוג למעשה, להחמיר תמיד? להקל תמיד? 
הגרש"א שטרן: 

"קשה לענות על זה תשובה כללית. אבל בד"כ הכהן הגדול 
בין  שיש  המחלוקות  רוב  את  הכריע  ברורה  המשנה  מאחיו 
קבוע  כלל  אין  מכריע  אינו  שהוא  המקומות  באותם  הפוסקים. 
לאיזה  לגופו,  וענין  ענין  כל  לבחון  צריך  להקל,  או  להחמיר  אם 
כיוון נוטה דעתם של רוב הפוסקים או מה שנראה יותר מוכרח 
את  ולהפנות  בספק,  הדבר  את  להשאיר  מותר  ופעמים  מתוכו. 
ג"כ  צריך  אומרת,  זאת  מפורסם.  רב  או  הוראה  למורי  הלומדים 
להרגיל את השומעים שעליהם לפנות עם השאלות שלא ברורות 
למורי הוראה. צריך להזדקק לשולחנם ולדפוק על פתחם ולבקש: 

ילמדנו רבינו את הדרך נלך בה".
שקשורות  שאלות  כמה  ממש  יש  אומר,  שהרב  למה  בהמשך 
לזה. מה האיזון הנכון בין ספרי ההלכה שמצויים בכל בית, לבין 
שאלת חכם. למעשה, מתי נצרך לבן אדם לשאול רב, ומתי הוא 

יכול לקחת ספר ביד ולבדוק בעצמו מה הוא צריך לעשות? 
הגרש"א שטרן: 

"אם ההלכה הזאת כתובה באופן סתמי ואין דעות לכאן ולכאן, 
אז אם המחבר הוא בר סמכא, ספרים שהתקבלו בכלל ישראל, אז 
אפשר ללכת על פיהם. אבל ברגע שהוא מביא שיש סוברים כך 
ויש סוברים כך, ולא מכריע, אז בד"כ צריכים לפנות לרב או מורה 

הוראה, שיכריע".
ומה באמת הדרך בלפנות לרב ומורה הוראה. האם צריך להיות 
או שאפשר  אותו,  לשאול  שילך  קבוע  רב  שיהיה  רב",  לך  "עשה 
לפנות באופן אקראי דרך קווי הלכה שמאד נפוצים היום שבהם 

אפשר להתקשר ולשאול שאלות?
הגרש"א שטרן: 

"באופן עקרוני ודאי ראוי שאדם יקבע לו רב מסוים בבחינת 

עשה לך רב. אבל זה לא לעיכובא, ודאי שהוא יכול לצלצל לבתי 
תופעה  יש  אבל  אותם.  ולשאול  ומפורסמים  קבועים  הוראה 
בזה,  מקל  הזה  והרב  בזה,  מקל  הזה  שהרב  שיודעים  פסולה, 
מקולי  הולך,  בחושך  כסיל  זה  שיקל.  הרב  את  תמיד  ומחפשים 
ב"ש ומקולי ב"ה. צריך לגשת לשאלה בלי אינטרס. לדעת שאנחנו 
שואלים ורוצים לשמוע דברי אלוקים חיים שיורו לנו את האמת 

לאמיתה".
גדול  ת"ח  אברך  אותה  שאל  עדינה,  קצת  גם  שהיא  שאלה 
שיצא לו כמה פעמים כשהוא למד את הסוגיא ראשונים ופוסקים 
בעיון, והוא אומר שיצא לו שלא כדברי המשנה ברורה, במקרה של 
להחמיר ולא במקרה של להקל. הוא שואל אם בכזה מקרה הוא 
ילך  שהוא  כדאי  זאת  שבכל  או  ברורה,  המשנה  על  לסמוך  יכול 

לשאול מורה הוראה מובהק אם יש מקום להחמיר לעצמו.
הגרש"א שטרן: 

"בד"כ אפשר לסמוך על המשנה ברורה, הוא בירר וליבן וזיקק 
את כל ההלכות לעומקם ואפשר לסמוך עליו למרות שאולי יוצא 
לגשת  הזדמנות  לך  יש  אם  אבל  אחרת.  הלימוד שלך  מתוך  לך 
המשנה  בהבנת  ששגיתי  יתכן  האם  אותו  ולשאול  מובהק,  לרב 
ברורה או ששגיתי בלימוד שלי, ודאי שראוי לברר. אבל כל זמן 
שאין לו בירור מוחלט מאחד מהגדולים, אז אני חושב שלאו כל 
כמיניה שכל אחד שלומד את הסוגיא להכריע נגד המשנה ברורה, 
של  בשורה  נמצא  הוא  החזו"א,  שכותב  כמו  ברורה  המשנה  כי 
הפוסקים שהקב"ה שתלם בכל דור ודור כדי להורות לעם ה' את 

הדרך הנכונה שבה ילכו".
רבים תוהים לדעת מה הדרך הנכונה לחזרה על דברי הלכה. 
יש הרבה סיכומים שמאד נפוצים, של הלכות וכאלה. אחרי שיהודי 
למד את זה בפנים, השו"ע ומשנ"ב כמו שצריך, כעת סיכום הוא גם 

טוב לחזרה או שמן הראוי שיחזור הכל מהתחלה?
הגרש"א שטרן: 

הנושאים  עקרוני  באופן  לו  נשאר  עדיין  אם  תלוי,  "הדבר 
כך פולטו, לפני  יש כאלה שהם כבולעו  ההלכתיים שהוא למד. 
זה לא מספיק  אז  כי באו אל קרבנה.  נודע  ולא  כמה שבועות... 
סיכום, הוא צריך לחזור. אבל אם עדיין הדברים הכלליים, ההלכות 
הבסיסיות, שמורות במוחו, ויש לו פחות או יותר את הכללים, אז 

מספיק סיכומים".
ברשות הרב, נבקש לעבור על כמה שאלות של מגידי שיעורים 
על דרך מסירת השיעור, יש להם כמה וכמה שאלות שקשורות 

לפרקטיקה וגם למציאות של מגיד שיעורים.
מגיד שיעור שהוא אברך ת"ח ששוקד כל היום על התורה ועל 
יש  לשיעור.  בהכנה  צריך להשקיע  הוא  זמן  כמה  העבודה שואל 
עירובין שצריך  הלכות  כמו  מורכבות,  הלכות  לפעמים שלומדים 
להכין הרבה זמן. כמה זמן מן הראוי שישקיע כדי שימסור שיעור? 

לפעמים זה יכול לקחת לו חצי יום. יש גדר בזה?
הגרש"א שטרן: 

"אין גדר בזה. הוא צריך להשקיע כפי שנדרש לו בחומר הזה 
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אפילו  אותם.  להעביר  איך  לדעת  הדברים,  את  להעביר  שלפניו 
אם הוא לא הספיק ללבן את כל הפרטים, אבל הפרטים שהוא 
הספיק, שיוכל להעביר אותם לציבור. הוא לא חייב להעביר את 
כל הפרטים, לא הכל צריך להיות ברור לו במאה אחוז, אבל מה 
שהוא כן מוסר חייב שיהיה ברור, שהוא ידע שהוא מוסר לציבור 

שנמנה על שומעי לקחו דברים ברורים בהירים ומוגדרים".
רבים שואלים, ממי נדרש להיות מגיד שיעור. שואל את עצמו 
אברך, אמנם יש בזה מעלה גדולה להיות מגיד שיעור, אבל אני 
רוצה ללמוד את הסדרים הקבועים שלי, זה לוקח לי הרבה זמן. 
על מי לראות בעצמו מחויב לנושא הזה על כל המשמעויות של 

איבוד הזמן וכדומה?
הגרש"א שטרן: 

לימוד  שיש  שע"י  הוא,  השיעור  של  המעלה  ראשון,  "דבר 
והלומדים, כשהחומר  ומתן של המגי''ש  ע"י המשא  הרי  ברבים 

מוגש בצורה מושכת לב, זה מביא לידי בהירות וקליטה מירבית.
"וזה כלל לא נקרא איבוד זמן. כי אם הוא משנן את הלכות 
עירובין על בורים ומעביר את זה ומנחיל את זה לאחרים, אז הוא 
ג"כ  לעצמו  צריך להשאיר  כמובן שהוא  כאן הפסד.  אין  הרוויח, 
זמן ללימודים הפרטיים שלו, אבל גם אם הוא משקיע כמה שעות 
להכנה לשיעור שהוא מוסר, אין זה נקרא אבידה אלא רווח נקי".

של  תקופות  עם  שמתמודדים  רבים  שיעורים  מגידי  יש 
לפעמים  או  הקורונה  בתקופת  כמו  המשתתפים,  הצטמצמות 
מג"ש  עד מתי  הגדר,  לנופש. מה  יוצאים  הקיץ שרבים  בתקופת 
למשתתף  גם  האם  הקושי,  למרות  שיעור  למסור  להמשיך  צריך 

אחד?
הגרש"א שטרן: 

"כל המקיים נפש אחת מישראל כאילו קיים עולם מלא. גם 
אחד ויחיד שנשאר בשיעור, זה ג"כ הצלה גדולה בשבילו לשמוע 
ונר  היריעה  את  להרחיב  להשתדל  צריכים  כמובן  השיעור.  את 
לאחד נר למאה ולהוסיף ספסלי בבי מדרשא, אבל גם אם חלק 
נעדרים ורק אחד הגיע, אסור לבטל את הקביעות וצריך גם בשביל 
אדם אחד לעשות את כל המאמץ שהוא יזכה בלימוד בדף היומי 

בהלכה.
נשמח לשמוע עצות מהרב שהוא בעל נסיון גדול, כיצד לגרום 

ללומדים ללמוד בקביעות ולהתחבר לשיעור?
הגרש"א שטרן: 

בתוככי  ולהחדיר  השיעור  עם  מוכן  להגיע  צריך  "המג''ש 
הלומדים את ההלכות ע"י שאלות אקטואליות ומענינות, שימשוך 
כן  כמו  יום.  מידי  למעשה  הנוגעות  לשאלות  ליבם  תשומת  את 
ולא להסתמך  לפני השיעור  היטב  יתכונן  חשוב מאוד שהמג"ש 

את  לרתק  בשביל  הכל  לעשות  יש  כי  הכתוב,  מתוך  הסבר  על 
השומעים עם סיפור או דיון הלכתי מעניין.

מחייב,  משהו  זה  בדרשו  בהלכה  שיעור  מגיד  "להיות 
וביכולתם של המגידי שיעור להאהיב את בני ישראל בקנין נצחי 
של ההלכות איך שיהודי צריך להתנהג. השומעים יזכרו תמיד דיון 
על שאלה אקטואלית, יותר מלימוד מתוך הספר. ואפילו שיסביר 
בטוב טעם, עדיין אין זה דומה כלל למגיד שיעור שישב והתכונן 

כראוי לשיעור מרתק.
)שיקדים  פנימי  עלון  השיעורים  למגידי  שיהיה  כדאי  "אולי 
בשבוע את סדר הלימוד(, שכל אחד ממאות המגידי שיעור יוכל 
להעלות שם על הכתב שאלה מעניינת לזכות את הציבור, ולציין 

נקודות ציון דרך מתוך המשנ"ב".
מגידי  למאות  מהגאב"ד  חיזוק  דברי  לשמוע  נשמח  לסיום, 
שיעורים וכלל הלומדים בארץ ובעולם, דברי חיזוק בענין החשיבות 
של לימוד ההלכה בכלל ובפרט בדף היומי בהלכה, ובמיוחד עכשיו 

עם הוצאת ספר המפתח, שזה יום חג לכל הלומדים.
הגרש"א שטרן: 

דרשו,  אלוקים  מחנה  דגל  על  הנמנים  השיעור  מגידי  "מאות 
הזוכים להפיץ ולהרבות תורה לרבבות בישראל, אשריכם ואשרי 
ולעתיד לבוא כשיטול  חלקכם שזכיתם להימנות על הדגל הזה, 
הקב"ה ספר תורה בחיקו ויאמר כל מי שפעל עם א-ל יבוא ויטול 
שכרו, אתם תהיו בין אלה שתזכו לשכר הזה במידה גדושה. הכוונה 
'פעל עם א-ל', היינו, כמו שהוא מלמד תורה לעמו ישראל, כך גם 

אתם שעוסקים בעבודת קודש זו, ואתם שותפים מלאים עמו. 
"מעבר לזה, נראה לי שכל מג''ש שמצליח להחדיר את עניני 
ההלכה בלב השומעים, הרי הוא בונה עולמות. כל אחד שסופג 
וזה  מושלם  יהודי  להיות  נהפך  הוא  הרי  אור ההלכה  לעורו את 
מביא שכל הדורות הבאים ממנו ג"כ נשפעים עליהם שפע קודש, 

וחיים של עשיית רצונו ית"ש בשלימות.
היסוד  שזה  ההלכה,  לימוד  את  שמנחילים  אלה  "בפרט 
והבסיס של היהודי שידע איך לעשות את רצון קונו ואיך לקיים 
את החובות המוטלות עליו. מורי ורבי מרן בעל שבט הלוי זצ"ל 
פעליהם  את  רב  בחום  מזכיר  תמיד  היה  מרומים,  בגנזי  נשמתו 
הגדולים והנצורים של המפעל הענק דרשו שהם זוכים להאיר את 
העולם כולו באורה של תורה. והיה מזכיר את שמו של הגאון ר' 

דוד הופשטטר ברוב הערכה והערצה. 
"ה' עמכם גבורי החיל, חזקו ונתחזקה בעד עמנו וערי אלקינו, 
יהי נעם ה' עליכם ותזכו להוסיף עוד נדבכים בעבודת הקודש הזו, 
ובזכותכם נזכה במהרה לראות בהרמת קרן התורה וקרן ישראל 

בשוב ה' את שבות עמו בעגלא ובזמן קריב ונאמר אמן".
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דְכֶם – ליומא דהילולא של כ"ק אדמו"ר מסקולען זצ"ל יִרְאַת ד' אֲלַמֶּ
יוסף מאיר האס

אב"ד  שליט"א  פורטוגל  מרדכי  שמואל  רבי  הגה"צ  סיפר 
סקולען ב"פ, בן זקוניו של האדמו"ר זצ"ל, שזכה לשמשו ולעמוד 

לימינו רבות בשנים.  
פעמים רבות היה אבי זצ"ל מרבה לעורר על כך, שתהילה לקל 
אכשר דרא, אנו זוכים כיום לראות דור ישרים מבורך, רבבות אלפי 
יראים ושלמים ההולכים בדרך התורה והמצוות בדחילו  יהודים 
ורחימו, אך בכל זאת חסר עדיין 'דאס פינטעלע איד', להיות דבוק 
רגע  בכל  הקב"ה  את  לחיות  המילה,  מובן  במלוא  באידישקייט 
נתון ולכוון לעשות חוקיו ומצוותיו שיהיו נחת רוח לפניו יתברך.  

זכורני מהשנים האחרונות בהן זכיתי לגלח את שערות ראשו 
מדי תקופה, שבכל פעם מחדש היה אומר לי - לפני שהסיר מעליו 
את הכובע ואת הקאפטן – לזכור מאוד לא לנגוע בפאות ובזקן 
חלילה. פעם אף אמר שבשל"ה הק' מובא שצריך לומר ולכוון על 

זאת, ובכך מקיימים את המצוה של 'לא תקיפו פאת ראשכם'. 
אירע פעם שלא אמר לי כלום לפני התגלחת. הוא כבר הוריד 
את הכובע והסיר את הקאפטן, התיישב כבר על הכסא והיה מוכן 
להתחיל את התגלחת. התפלאתי מאד שלא אמר לי כלום כדרכו 
בקודש, ולכן שאלתיו: 'דער טאטע האט מיר עפעס צו זאגן?!' )יש 

לאבא דבר מה לומר לי?(, ואכן באחת נזכר ששכח לומר. 
נגלה לפניי מחזה רב-הוד: אבי הק' קם ממקומו,  אבל כעת 
ראשו,  על  הכובע  את  וחבש  הקאפטן  את  הלביש  ידיו,  את  נטל 
ואמר לי בנוסח הרגיל: 'לזכור לא לגעת בפאות ולא לגעת בזקן'. 
כעבור שנייה בודדת, שוב הסיר את הקאפטן ואת הכובע, התיישב 
על הכסא להתגלח. לא היה אצלו מושג כזה של עשיית דברים 
מצוות  עכשיו  לקיים  צריך  אם  ובחפיפה,  בחיפזון  שבקדושה 
לא-תעשה של 'לא תקיפו פאת ראשכם', אי אפשר לפטור זאת 
כלאחר-יד וכמצוות אנשים מלומדה, אלא יש לקום וליטול ידיים, 
ללבוש שוב את המלבושים העליונים כמו בכל קיום דבר-מצוה, 

וכך להורות לכוון את קיום המצוה. 

והנה מעשה נוסף המעיד על זכייתו הגדולה לשעבד את כל 
מחשבותיו לעבודתו יתברך שמו, עד שאיבריו כמו-מאליהם רצו 
לעשות רצון קונם. היה זה בשבת שקלים לפני כ-15 שנים, אחי 
הגדול כ"ק מרן אדמו"ר מסקולען שליט"א השיא את אחד מילדיו 

ושבת האופרוף התקיימה במונטריאול במקום מגוריו, ואבי הק' 
הגיע לעשות את השבת במונטריאול ]שמחת הנישואין התקיימה 

בבארא-פארק[. 
שהסתיימה  מלכה  מלוה  סעודת  אחרי  קודש,  שבת  במוצאי 
בשעה מאוחרת מאד, נכנס אבי הק' לתוך המכונית בדרך חזרתו 
במונטריאול,  בעודם  קלה,  שעה  כעבור  אך  לבארא-פארק, 
התרחשה תאונה והרכב החליק מהשלג הכבד שירד על הכביש. 
ניסים בשולי הדרך,  הוא התהפך כמה פעמים עד שנעצר בניסי 

כשכל יושבי הרכב נחבטים ונחבלים בכל חלקי גופם.  
היה זה באישון לילה ובחוץ שרר כפור גדול, השלג הגיע לגובה 
רב והמעלות צנחו מתחת לאפס במספר ניכר. והנה, בהגיע רכבי 
החילוץ וההצלה לזירת התאונה, דבר ראשון שלחו אל תוך הרכב 
יושבי הרכב המעוך, שלא יקפאו  שמיכות חמות כדי לחמם את 
]כנראה שזה אחד הכללים שלהם במקרים  חלילה בקור הנורא 

מעין אלו[. 
תוך  אל  לחלון  מבעד  הוכנסה  הראשונה  שהשמיכה  ברגע 
הרכב, קפץ אבי הק' כנשוך נחש וזעק בקול: 'מ'דארף זיך הוטן 

פון שעטנז'... )צריך להיזהר מאיסור שעטנז(... 

כל המשמשים בקודש יכולים להעיד מה שראו עיניהם, שבכל 
הטיסות שנסע אבי הק' באווירון, תמיד ישב על-יד החלון אבל אף 
פעם לא הביט החוצה לראות מבעד לחלון. בכל פעם לקח לעצמו 
ספר-קודש ועיין בו מרגע ישיבתו במטוס ועד רגע יציאתו ממנו. 

בשעת  והנה  הטיסות,  באחת  לצידו  שישבתי  פעם  אירע 
ההמראה שמתי לב שהוא מביט החוצה ומתפעל ממראה עיניו. 
ככל  והביטה,  נא  'ראה  בבת-שחוק:  השיבני  כך  על  לתמיהתי 
שמתעלים ומתרוממים יותר כלפי מעלה, נעשית הגשמיות קטנה 

יותר'...

והנה הנהגה נוספת שהבחנתי בכל פעם מחדש: כבוד הספרים 
צריך  והיה  רופא  שהגיע  פעם  בכל  מאד,  עד  בעיניו  חשוב  היה 
להוריד מעליו את הקאפטן כדי שיוכל לבדוק פעימות לבבו, הורה 
להוציא תחילה את כל הספרים מתוך החדר, שלא יתבזו בהסירו 
צורך  שאין  לו  אמר  עצמו  שהרופא  זכורני  העליון.  מלבושו  את 

יומא דהילולא

בהגיע כוחות ההצלה לזירת התאונה, דבר ראשון 
שלחו לתוך הרכב שמיכות כדי הנוסעים לא יקפאו 
בקור הנורא. ברגע שהשמיכה הראשונה הוכנסה 

מבעד לחלון, קפץ אבי הק' כנשוך נחש וזעק בקול...
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להסיר כלום מלבד הקאפטן והוא יכול להישאר עם כל הבגדים, 
והורה  הקדושים  הספרים  של  לכבודם  חשש  זאת  למרות  אבל 

להוציאם החוצה.
כמו כן היה מקפיד מאד על כבודה של המזוזה, שלא תתבזה 
חלילה משום דבר שעלול לגרום לה ביזיון. משום מה, היה עומד 
פח האשפה מול המזוזה בפתח ביתו, ותמיד היה מעורר על כך 
שאין זה ראוי לכבודה של המזוזה להיות מול האשפה. בכל יום 
לפני יציאתו מן הבית לטייל ברחוב העיר כמצוות הרופאים, ידענו 
שצריך להזיז משם את פח האשפה, אחרת היה מעיר על כך בכל 

פעם מחדש. 
כשפתחו דלת נוספת מתוך חדרו אל הסוכה החדשה, הנחתי 
להסיר  ויוכל  לכבודה  יחשוש  שלא  כיס,  בתוך  כיס  המזוזה  את 
לתוך  אולם בפעם הראשונה כשבא  את המלבושים בלא חשש. 
שלא  לי  והעיר  במזוזה  הבחין  מלבושיו,  להפשיט  ורצה  החדר 
יוכל לפשוט כאן את המלבושים מחמת כבודה. גם כשהבהרתי 
שתהא  כיס  בתוך  כיס  המזוזה  את  הכנסתי  שלכתחילה  לפניו 
היות  לגמרי  עמי  הסכים  לא  חשש,  ללא  בפנים  וכבודה  שמורה 
ועל המזוזה מבחוץ היתה חרוטה האות שי"ן ואמר שהיא מרמזת 
על השם 'שד-י' ואי אפשר לנהוג בה בביזיון בצורה כזו, ולא נחה 

דעתו עד שכיסו גם את האות שי"ן בדבק כהה ולא נראתה עוד.

בלוס-אנג'לס,  בהיותו  הק'  אבי  שעבר  הקשה  הניתוח  אחרי 
שהה למנוחה ולהתאוששות בבית הנגיד הנכבד ר' בעריש ווייס 

בשעות  כאמור,  הימים.  באותם  ביותר  אליו  שהתמסר  שליט"א 
הלילה כמעט ולא היתה מציאות שעלה על יצועו מחמת סדר יומו 
האישי, אבל כאן היות וחזקה עליו פקודת הרופאים שהוא מוכרח 
 - הניתוח  אחרי  יומיים  או  יום   - בו  הפצרתי  ולהתאושש,  לנוח 

שיפנה לישון קצת. 
היתה אז השעה שתיים או שלש לפנות בוקר וגם אני באופן 
הניתוח  עם  ההתעסקות  מחמת  לגמרי  חסר-כוחות  הייתי  אישי 
לפניו ולאחריו, וברגע שנכנסתי לתוך המיטה נעצמו שמורות עיניי 
באפיסת כוחות. לא חלפו דקות ספורות ואני שומע רחשים מכיוון 
מיטתו של אבי הק'... והנה אני מבחין שהוא קם מהמיטה וניגש אל 
החלון. לתמיהתי לפשר מעשיו, הסביר לי בנועמו: 'הרי לא קראתי 
עדיין קריאת שמע של שחרית, חוששני שאני עלול להירדם לכמה 
ולהפסיד קריאת שמע בזמנה, ברצוני להמתין עד שיעלה  שעות 
האור ואקרא קריאת שמע'... כמובן שהרגעתי את אבי הק' ואמרתי 
שהכנתי מראש שעון-מעורר שיקיץ אותנו בעוד מועד ונוכל לקרוא 

קריאת שמע בזמנה, ואכן נחה דעתו ועלה על יצועו. 
החלון  אל  וניגש  ממיטתו  קם  שוב  בערך,  שעה  רבע  כעבור 
בשנית, באמרו לי: 'אולי בכל זאת כבר אתא בוקר ואפשר לקרוא 
קריאת שמע בזמנה'... משראיתי שמחשבותיו משוטטות בהלכות 
על  גוברת  בזמנה  לקרותה  הנפלאה  ותשוקתו  שמע  קריאת 
חולשתו העצומה וייסוריו האופפים את כל גופו אחרי הניתוח, לא 
ניסיתי עוד לבקשו לעלות על יצועו, ואכן אבי הק' נותר להמתין 
עוד שעתיים תמימות )!( עד שהגיע זמן 'משיכיר' ואז קרא קריאת 
שמע בזמנה ברוב חדווה ושמחה של מצוה, אשרי עין ראתה זאת!

משולחנו של הרה"ג רבי מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א מורה הוראה 'נאות שמחה' - מודיעין עילית
חודש  לפני  באילנות  פריחה  היתה  שכבר  זו  בשנה  שאלה: 
ניסן, יש לדון האם מי שכבר ראה את הפריחה יכול לברך ברכת 

האילנות?
תשובה: הכרעת המשנ"ב )סי' רכ"ו סק"ה( שגם אם לא ברך 
בראיה ראשונה יכול לברך כל זמן שרואים פרחים, אבל אם כבר 

המבואר  ולפי  לברך.  לו  אסור  מקודם  ראה  אם  הפירות,  גדלו 
וזהו  הנשמות,  לתקון  ומועיל מאד  לברך בעשרה  ראוי  בספה"ק 
ויגאלנו  השי"ת  יושיענו  הצדיקים  נשמות  שבזכות  לבקש  זמן 
במהרה. ויש להקפיד על כללי זהירות במרחק נכון בין אדם לאדם 

ובשטח פתוח.

השו"ת היומי

מי שכבר ראה את הפריחה לפני חודש 
ניסן, יכול לברך ברכת האילנות?
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הצטרפו אלינו ללימוד היומי בספר חפץ חיים
'לחוש'  ההיתר  גדר  מהו  חיים'  ה'חפץ  מסביר  י'  סעיף  ו'  בכלל 
– ומבאר, דהיינו לקבל את הדבר בדרך  ]ולא להאמין[  ללשון הרע 
"חשש בעלמא", רק לשמור את עצמו ממנו שלא יגיע לו היזק על ידו. 
אך לא יתקבל אצלו הדבר אפילו בגדר ספק. ומחויב עדיין להיטיב 

עם הנידון בכל הטובות שציוותה התורה לשאר אנשים מישראל.
ומוספים'  וב'ביאורים  דיו,  ברור  אינו  הדברים  גדר  לכאורה, 
עומדים אכן על נקודה זו – כיצד יוכל האדם להיזהר בדבר זה, 
שמצד אחד הותר לו לחשוש חשש בעלמא, ומצד שני עליו להיזהר 
שחשש זה לא יעורר אפילו ספק בלבו? ומביאים שכבר התחבטו 
בזה האחרונים, ובשו"ת פאת שדך )ח"א סימן כט( כתב שהציע 
הדברים לפני החזו"א, והשיבו: "מי יוכל לעמוד בזה, אין זה אלא 
לומדות". וכתב שמוכח מדברי החזו"א שבאמת קשה מאד לעמוד 
בחילוקים אלו, אלא שלא הכריע למעשה, והוסיף, שאולי לא רצה 
והגר"ח  סייעיה.  שמאריה  חיים',  ה'חפץ  כנגד  להורות  החזו"א 
קניבסקי )מכתב( כתב, שוודאי לא חלק החזו"א על ה'חפץ חיים' 
בענין זה, ולמעשה יש לנהוג כך, שבדבר שנוגע לו למעשה יש לו 

לחשוש, ובדבר שלא נוגע לו למעשה, לא יחשוש כלל. 
עוד יש שכתבו בזה, שהעצה להיזהר בדבר היא שילמד זכות 
כפי האפשר על השני, שאולי לא ראה בדקדוק את כל הפרטים 
רק  אלא  ספק,  בלבו  יעלה  לא  ובכך  הנסיבות,  כל  את  ידע  ולא 

חשש, כדי שידע לנהוג בזהירות. 
ב'ביאורים ומוספים' מביאים כאן שאלה מעשית ומצויה בענין 
איסור קבלת לשון הרע: ילד המספר להוריו דברי גנאי על המלמד 
את  שסיפר  שניכר  באופן  לו,  להאמין  להורים  מותר  האם  שלו, 
הדבר כ'מסיח לפי תומו'? תשובה: לקמן כותב ה'חפץ חיים' שכל 
דרבנן,  באיסורים  דוקא  נאמרה  תומו'  לפי  'מסיח  של  הנאמנות 
איסור  שהיא  הרע  לשון  ובקבלת  נאמנות,  אין  בדאורייתא  אבל 
הרע  שיתכן שלשון  ]ואף שהעלה שם  זו  נאמנות  אין  דאורייתא 
שונה משאר מקומות, מכל מקום הסיק שיש להיזהר מלסמוך על 
כך[. ועל כן, למעשה, יש לנהוג בזה כשאר דברי לשון הרע, ולקבל 
את דברי הילד רק כדי לחשוש ולברר את הדבר כדי שלא יצא נזק 

לילד הזה או לאחרים.

החפצים בחיים – חפץ חיים יומי

ילד שמתלונן בפני הוריו על המלמד שלו, 
האם מותר להם לקבל את דבריו?

פסחים דף קז

אסור לו לאדם שיאכל קודם שיבדיל

ולא  רצ"ד ס"א( שאדם טעה  סימן  )או"ח  ערוך  כתוב בשולחן 
ידי  ויוצא  אמר במעריב של מוצאי שבת אתה חוננתנו אינו חוזר, 
חובת הבדלה במה שיבדיל על הכוס. אך אם אכל קודם שהבדיל 
ולהתפלל שמונה עשרה  לחזור  ועליו  חז"ל  אותו  קנסו  הכוס,  על 
ולומר אתה חוננתנו. והנה, אדם שלא התפלל מנחה בשבת מחמת 
שבת,  מוצאי  של  ערבית  פעמיים  שמתפלל  הוא  שדינו  אונס, 
חובה  ידי  שיצא  הוא  הדין  חוננתנו',  'אתה  לומר  שכח  ובשניהם 

בדיעבד. אולם, אם לאחר מכן אכל לפני ההבדלה, העלה רבינו הבן 
איש חי בספרו 'תורה לשמה' )סי' יח(, שכעת עליו לחזור ולהתפלל 
את שתי התפילות, כיון שאם יחזור להתפלל רק את תפילת החובה 
דהיינו ערבית, נמצא שתפילת התשלומין, דהיינו התפילה הקודמת 
לעולם  והרי  השעה,  לחובת  קדמה   , מנחה  לתשלומי  שהתפלל 
לאחריה,  אלא  העיקרית  התפילה  לפני  אינה  התשלומין  תפילת 
ולכן יחזור ויתפלל פעמיים, הראשונה לשם חובת השעה והשניה 

דקה מתוקה – 60 שניות מרתקות על הדף היומי

איך יתכן שאדם אכל כזית, 
והתחייב לברך 42 ברכות?
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ועל כל פנים בתפילה השניה יעשה תנאי שאם  לתשלומי מנחה, 
אינו חייב בה תהיה בתורת נדבה. 

ולא  שבת  במוצאי  ערבית  פעמיים  התפלל  שאם  אפוא,  ונמצא 
לפני  לחם  כזית  אכל  מכן  ולאחר  בשניהם,  חוננתנו'  'אתה  הזכיר 

הבדלה, הרי שכעת צריך לברך 42 ברכות, פעמיים 19 ברכות שבתפילה 
)38-(, ועוד 4 ברכות של ברכת המזון! ]אולם מדברי המשנ"ב בסי' 

ק"ח סק"ט, נראה שאין צריך לחזור על תפילת התשלומין[.
)ופריו מתוק פרשת בשלח(

שעות 
24

מאת הרבנים הגאונים שליט"א

להתקשֵר לתורה

מסביב לשעון

קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת

חייגו: 4992* או 077-2222-666

הרב אליהו אורנשטיין שליט"א
הדף היומי בבלי ⋅ עברית

שלוחה 21

הרב אריה זילברשטיין שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ עברית

שלוחה 1

הרב מרדכי שלמה פריינד שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ אידיש

שלוחה 131

הרב דוד בוק שליט"א
שיעורים מבוארים בלימוד התוס' על 

סדר הדף היומי

שלוחה 29

הרב חיים שמרלר שליט"א

הדף היומי בבלי ⋅ עברית-אידיש

שלוחה 25/26

הרב מאיר שפרכר שליט"א

הדף היומי בבלי ⋅ עברית

שלוחה 22

הרב אפרים סגל שליט"א

הדף היומי בבלי ⋅ עברית-אידיש

שלוחה 23/24

הרב יצחק לובינשטיין שליט"א

הדף היומי בבלי ⋅ אנגלית

שלוחה 28

הר' אברהם פוקס הי"ו
הפותח בכל יום - המייל היומי של דרשו
60 שניות מתוקות על סדר הדף היומי

שלוחה 3
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ם 'תענית' על תענית יחיד, יש לקבלהּ  כפי שלמדנו, בכדי להחיל שֵׁ
באמירה ביום שלפניה. זמן הקבלה, הוא בתפילת מנחה בזמן 'מנחה 
קטנה', כדי שיקבלו את הצום בסמוך לתחילתו; והיינו, שגם אם הצום 
בפועל הוא ביום בלבד ולא בלילה, תחילת הלילה מוגדרת כתחילת 
אם  ובדיעבד,  הלילה.  לתחילת  בסמוך  לקבלהּ  יש  ולכן  התענית, 

מתפלל מנחה בזמן 'מנחה גדולה', יקבל את התענית בתפילתו.

יש  ערוך,  השולחן  לדעת   – בתפילה  הקבלה  למיקום  ובנוגע 
לאומרהּ בברכת 'שומע תפילה', או בסוף התפילה, לפני הפסיעה 
התפילה.  בסוף  דווקא  לאומרהּ  ראוי  הרמ"א,  ולדעת  לאחור; 
נוסח  את  במחשבתו  שיעביר  ראוי  התפילה,  בסוף  וכשמקבל 

קבלת התענית )ראה להלן( בברכת שומע תפילה.
 ]שו"ע תקסב, ו-ז, ומשנ"ב כז, לד ו־לה[

בהמשך לאמוּר: חכמינו ז"ל קבעו שקבלת התענית תהיה דווקא 
בשעת התפילה, כדי שהמקבל יבקש רחמים שתעניתו, ותפילותיו 
ביום התענית, תתקבלנה לרצון; ונוסח קבלת התענית הוא: "הריני 
בתענית יחיד מחר, יהי רצון שתהא תפילתי ביום תעניתי מקובלת". 
ויש שכתבו שקבעו לקבל את התענית בתפילה, כדרך שקבעו לומר 

קידוש והבדלה בתפילות ערבית של ליל שבת ומוצאי שבת.

ומי שלא קיבל את התענית בתפילת מנחה, יכול לקבלהּ עד 
לשקיעת החמה, ויתכן שאף בזמן 'בין השמשות'; אך אין לקבלהּ 
לפני התפילה. ובמקרה שתפילת המנחה מתאחרת, כך שקבלת 
התענית תהיה בזמן 'בין השמשות', יש לקבלהּ גם לפני התפילה, 

בנוסף על הקבלה שבתפילה.
]שו"ע תקסב, ו, וביה"ל ד"ה אימתי, וד"ה והוא; ביאורים ומוספים דרשו, 35[

בהמשך לאמוּר: לכתחילה, קבלת תענית, צריכה להֵאמר בפה; 
והיינו שבתפילת  במחשבה,  התענית  את  קיבל  אם  בדיעבד,  אך 
המנחה העביר במחשבתו את הנוסח הנזכר לעיל – הקבלה חלה 
עליו, משום שהתענית נחשבת כנדר לצדקה, או כהקדשת קרבן, 

חלים גם במחשבה. שֶׁ
נחשבת  שאינה  זמננו  פוסקי  הורו  נדר',  'בלי  תענית  וקבלת 
כקבלה. וקבלה רגילה בתוספת תנאי, שאם במהלך היום יחליט 

להפסיק את הצום, יאמר פרק תהילים מסוים ויהיה רשאי לאכול 
יש שכתבו שנחשבת כקבלה; אולם, קבלת התענית בהגבלה,   –
דהיינו, שמקבל את התענית עד לזמן שיאמר פרק תהילים מסוים 
– יש אומרים שאינה נחשבת כקבלה, ואף אם לבסוף לא יאמר את 

פרק התהילים ויצום במשך כל היום.
]שו"ע תקסב, ו, ומשנ"ב ל-לא; ביאורים ומוספים דרשו, 37[

האם ניתן לקבל תענית בתפילת 
מנחה בזמן 'מנחה גדולה'?

מדוע קבעו חכמים לקבל את התענית 
הוא דווקא בזמן התפילה?

האם קבלת תענית 'בלי נדר' נחשבת כקבלה?

הדף היומי בהלכה

הדף היומי בהלכה

הדף היומי בהלכה

Olivier Fitoussi/Flash90
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'דבר   – הוא  המועד,  בחול  מלאכה  לעשיית  ההיתרים  אחד 
האבד'. והיינו, דבר העלול להיפסד אם לא יעשו בחול המועד את 
המלאכה הראויה להיעשות בו; וכגון פירות שאם לא ילקטו אותם 

בחול המועד, יתקלקלו ולא יהיה ראויים לאכילה או למכירה.
ומניעת רווח, דהיינו במקרה שאם לא יעשה מלאכה בחול 
הסוברים  יש   – להרוויח  מסוימת  הזדמנות  יחמיץ  המועד 
המועד  בחול  מלאכה  לעשות  ומותר  האבד,  כדבר  שנחשבת 
לשם קבלת הרווח; וכל שכן שמותר להרבות לשם כך בטירחה 
כדבר  נחשבת  שאינה  אומרים  ויש  מלאכה.  עשיית  בה  שאין 
האבד. ונחלקו הפוסקים, לדעת הסוברים שמניעת רווח אינה 

נחשבת כדבר האבד, האם מניעה של רווח גדול נחשב כדבר 
האבד. 

ואף לדעת הסוברים שמניעת רווח נחשבת כדבר האבד, אין 
היתר לעשות מלאכה לשם קבלת הרווח אלא כשהוא קשור בעניני 
מסחר – וכגון שהזדמנה לפניו בעסקיו עיסקה מסוימת הכרוכה 
ופרנסתו  האדם  שחיי  מפני   – המועד  בחול  מלאכה  בעשיית 
תלויים בו, ומניעת רווחיו נחשבת כהפסד, והרי זה דבר האבד; אך 
לא כשמדובר ברווח מזדמן הבא מן ההפקר, וכגון שמצא מציאה, 

וצריך לעשות מלאכה כדי להביאהּ לרשותו.
]שעה"צ תקלג, כז, וביה"ל ג, ד"ה מותר, )וראה עוד שם(; ביאורים ומוספים דרשו, 15 ו־18[

מי שמצא מציאה בחול המועד – האם רשאי 
לעשות מלאכה כדי להביאהּ לרשותו?

מה שלמדנו לפני מאה ימים:

ם 'תענית' על תענית יחיד, נדרשת קבלה מראש. ומקור הדבר מהכתוב בספר  * בכדי להחיל שֵׁ
יש  התענית  קבלת  ואת  תחילה.  והזמנה  'קידוש'  צריך  הצום  כי  צוֹם", שמשמעו  שׁוּ  "קַדְּ יואל: 
לומר לפני תחילת הלילה שלפני התענית, מפני שצריך להקדים את הקבלה ליום התענית, ואף 

כשאוכל בליל התענית, תחילת הלילה מוגדרת כזמן תחילת יום התענית.
* 'תענית חלום', אינה טעונה קבלה מראש, וניתן להתענות ביום שלאחר הלילה שבו חלם; משום 
שמן השמים הטילו עליו הצורך בתענית, בכך שהראו לו את החלום, והרי זה נחשב כאילו קיבל 

את התענית.

יארצייט:
תרס"ד: הרה"ק רבי יצחק ב"ר חנוך העניך דב מאלעסק זצ"ל 

תרס"ה: הרה"ק רבי חיים מאיר יחיאל ב"ר אבי עזרא זעליג שפירא זצ"ל מראדיחוב 
עת"ר: הגאון רבי זלמן ב"ר נחום משאדיק זצ"ל  

תר"פ: הרה"ק רבי ברוך פינחס ב"ר אליעזר חיים מסקאליע זצ"ל
תשל"ו: הגאון רבי יהושע מנחם מנדל ב"ר יצחק אריה אהרנברג זצ"ל ראב"ד תל אביב 

תשס"ח: הגאון רבי אליהו ברוך ב"ר משה פינקל זצ"ל מראשי ישיבת מיר 

כ"ד באדר | הגאון רבי אליהו ברוך ב"ר 
משה פינקל זצ"ל מראשי ישיבת מיר

הלוח היומי
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כמה ברגים יש במטוס בואינג?
הג"ר הלל זקס אמר: "גדול אחד אמר לי בשם יודע דבר שבמטוס בואינג 707 ישנם כשבעים אלף ברגים, ותקלה קטנה בכל אחד 
מהם יכולה להביא סכנה, ואני אומר, בגוף האדם ישנם הרבה יותר מרכיבים, אשר אם יפתח אחד מהם או יסתם אחד מהם, מיד אי 

אפשר להתקיים ולעמוד, ובחסדי ה' הריהו מקיימנו".
)תבונות ח"א 1 עמ' שב(

בשעה שנברך את ברכת "אשר יצר" נשתדל לאומרה מתוך רגשי הודאה לה' על חסדיו הנפלאים שעושה עמנו בקיום גופנו.

קו השיעורים של 'דרשו' 4992*או 077-2222-666קו השיעורים של 'דרשו' 4992*או 077-2222-666

 * שיעורים מקוצרים על הדף היומי

 * דף היומי בהלכה - 5 דקות ביום

 * ווארטים וסיפורים מיוחדים לפרשת השבוע

* סיפורי צדיקים ותוכניות מיוחדות 

הכל במקום אחד 

לתשומת לבכם: התמונות המוצגות כאן יש עליהם זכויות יוצרים ואין להשתמש בכל שימוש שהוא ללא היתר בכתב


